
 

 

 قذ ٔانرٙ انحٕٛ٘ انُشاط عانٛح انصإَٚح الأٚض نًُرجاخ ٔكايُح يصًشج يصادس انثحشٚح انكائُاخ ذعرثش

 ٔتانُساثح  .انثحشٚاح  انغحاناة  انثحشٚاح  انكائُااخ  ْزِ ٔيٍ  .انجذٚذج انصٛذلاَٛح انًسرحضشاخ ذغٕٚش إنٗ ذقٕد

انثُٛاح   تانغحاناة  تانًقاسَاح  انحٕٛٚاح  انرؤشٛشاخ راخ نهًٕاد يصذس أْى ٚعرثش يُٓا الأحًش فإٌ انثحشٚح نهغحانة

ٙ غحانة انثحشٚاح  ان ٔذسرخذو. ٔانخضشاء ٍ  فًاص   عذٚاذج  ذغثٛقااخ  فا ٙ  كًصاذس  اسارخذايٓا  ًٚكا  ٔكازن   غازائ

 يكَٕاخ أحذ انصًغٛاخ ْزِ ذعرثش ٔ انكاساجُُٛٛاخ ٔ الأنجُٛٛ  ٔحًض أجاس الأجاس يصم يصذس نهصًغٛاخ

 . انصُاعح فٙ عذٚذج اسرخذاياخ نٓا ٔانرٙ ٔانحًشاء انثُٛح غحانةانخهٕٚح نه انجذس

 

( عائهاح سٔدٔيٛ ساٛا  , سذثح كشيٛ ٚض)ٚرصف انغحهة الأحًشنٕٛساَسٛا تاتٛهٕصا يٍ جُس نٕٛساَسٛا 

. تؤَّ يصذسنُٕاذج الأٚض انصإَٚح يصم انًشكثاخ انٓانٕجُّٛٛ انرشتُّٛٛ ٔانغٛشذشتُّٛٛ ٔيشكثاخ الأسارٛشٔٚذاخ 

حراإخ عهااٗ  إانااة تشااكم ٔاسااي ٔانرااٙ   فًااراشا ٔ ااف تعااض انثاااحصٍٛ انُشاااعاخ انحٕٛٚااح نًشكثاااخ انغح    

  .يضاداخ نهثكرٛشٚا ٔانفغشٚاخ ٔأٚضا يضاد نلإنرٓاتاخ

  



انغحهااة الأحًااش نٕسَسااٛا ) انسااعٕد٘ الأحًااش ساااحم انثحااشنااة يااٍ اذااى جًااي انغح: فااٙ ْاازِ انعًاام 

 . (يُغقح انشعٛثّ جُٕب جذجتاتٛهٕصا جًي يٍ 

 

ذُرًاٙ   فٔأشُٗ عشش  ُ ستحش٘ يًصهح تإحذٖ عشش جُ ةلأشُٗ عشش عحه حذى دساسح فٛرٕ كًٛٛائٛ

إنٗ ش ز عائ خ ْٔٙ دساسح اسرقصائٛح عهٗ انقهٕٚذاخ  ٔالاسارٛشٔلاخ ٔ انرشتُٛااخ انص شٛاح ٔانًٕادانذاتغاح     

 (.4)ذى ذسجٛم انُرائج فٙ انجذٔل سقى . ٔانًٕادانصاتَّٕٛ

 

 يٛصإَل/عضٕ٘ كهٕسٔفٕسوانًزٚة نانغحهة الأحًش نٕٛساَسٛا تاتٛهٕصا تخهٛظ يٍ ا سرخ صإذى  

 جٛم كاٛتؤسرخذاو انسٛه( (CCفصهد انًكَٕاخ انعضٕٚح تإسرخذاو عًٕد انفصم انكشٔياذٕجشافٙ ٔ( 1:1)

حٛس  آَقٛ آيشكث جعشش اًسنهحصٕل عهٗ ( PTLC)أنٕاح الانٕيُٛا انًغغاج يٍ انسٛهٛكا  تاسرخذاو ٔانرُقٛح

ذى ذًٛٛض انرشكٛة انكًٛٛائٙ نهًشكثاخ انُقٛح تاسرخذاو أجٓضج انرحهٛم انغٛفٙ يصم عٛف الأشعح ذحد 

 Gas Chromatography Mass) فٛا انغاص٘ انًرصم تًغٛاف انكرهحٔجٓاص انكشياذٕجشا( IR)انحًشاء

Spectrometry) ُٕ٘ٔٔجٓاص انشٍَٛ انًغُاعٛسٙ ان ((Nuclear Magnetic Resonance        

يشكة سقى شًاَّٛ ٔسقى أستعح )ْى  ٔيٍ ا ل ياسثق ذى انرعشف عهٗ ش شح يشكثاخ جذٚذِ 

.كاَد يعشٔفّ يٍ قثم ٖأاش ةيشك إشُٗ عششإنٗ  تالإضافح (عششٔسقى اًسح عشش
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ABSTRACT 

 

 

Marine organisms are potentially prolific sources of highly bioactive secondary 

metabolites that might represent useful leads in the development of new pharmaceutical agents. 

Red algae are considered as the most important source of many biologically active metabolites in 

comparison to other algal classes. Seaweeds are used for great number of applications by man. 

The principal use of seaweeds as a source of human food and as a source of gums 

(phycocollides). Phycocolloides like agar agar, alginic acid and carrageenan are primarily 

constituents of brown and red algal cell walls and are widely used in industry. 

 

The Red Algae Laurencia papillosa from genus Laurencia (Ceramiales, Rhodomelaceae) 

has been established as source of secondary metabolites such as halogenated terpenes, C15 

acetogenins and Steroids. Recently, researchers have described a wide range of biological 

activities for algal compounds including antibacterial, antifungal, and cytotoxic activities.  

 

In this work, the Algae were collected from Saudi Red Sea coast (The Red Algae 

Lauarencia papillosa from Al-Shoaibah area south Jeddah).  



Study the phytochemical screening of twelve marine algae representing three families for 

their alkaloids, flavonoids, sterols and/or triterpenoids, tannins and saponins. The results were 

reported in Table (4). 

 

The red alga Laurencia papillosa was extracted and isolated through a series of 

chromatographic techniques. A combination of analytical chromatography, gas chromatography 

mass spectrometry (GC/MS) and nuclear magnetic resonance (NMR) analysis was necessary to 

identify the isolated compounds.  

 

This study resulted in the isolation of fifteen compounds, three of which are new 

metabolites as (E)-2-(-1-hydroxy tridecyl)-2-heptadecenal (8) 3 β,7β-dihydroxy cholest-11-one 

(14) and 3α,6α-dihydroxy cholest-12-one (15). The other twelve compounds are known and 

identified as heptadecane (1), 2,10-dibromo-3-chloro-α-chamigrene (2), (E)-2-tridecyl-2-

heptadecenal(3), (E)-2 dodecyl-2-hexadecenal(4), (E)-2-dodecyl-2-heptadecenal(5), (E)-2-

tridecyl-2 nonadecenal (6), (E)-2-tridecyl-2-nonadecenal(7), an acetylinic compound cis-

Laurencyne (9), phytol (10), cholesterol (11) cholestanol (12) and 24-methylene cholesterol (13).  

 


